
Aanbesteden, is dat 
dan ‘van onderop’?

Nynke Andringa windt zich op

De transitie van het sociaal domein sinds 1 januari 
2015 is na vijf jaar nog altijd in volle hevigheid gaande. 
Sommige gemeenten zijn zelfs al bezig met decentrali-
saties 2.0, andere zetten de koers voort die sinds 2015 
is ingezet.
Vooral die laatste gemeenten vind ik interessant om te 
volgen. Want een transitie kost nu eenmaal tijd. En ik 
vind dat als een gemeente binnen vijf jaar alweer van 
koers verandert, dit niet bijdraagt aan een duurzame 
oplossing. Een koerswijziging lijkt op een wanhopige 
bezuinigingsslag, niet op een inhoudelijke transitie. Als 
je die bezuinigingsslag vooropstelt, dan laat je de kans 

Kun je überhaupt de beste aanbieder zijn als je 

zo goedkoop bent? Alleen als je bedrijf tegen een 

stootje kan

onbenut om het sociaal domein zo in te richten dat je 
mensen met meervoudige problemen eindelijk eens echt 
goed kunt ondersteunen. Zij blijven in een cirkel draaien 
met een aanpak die niet efficiënt is, waardoor het op 
langere termijn alsnog veel geld kost. 

Op papier het beste plan
Veel gemeenten denken de kosten te kunnen beheersen 
door het aantal aanbieders terug te brengen. En aanbe-
steden is daarin vaak dé methode. Gemeenten besteden 
het sociaal domein dus aan en selecteren daarbij één of 
een zeer beperkt aantal aanbieders. Maar het wil niet 

Gemeenten die aanbesteden in het sociaal domein, kiezen vaak voor grote aanbieders. 

Dat botst met de beloften van de decentralisaties, zegt Nynke Andringa.
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zeggen dat de beste aanbieder(s) overblijft/overblijven. 
Integendeel, vrees ik. De aanbieders die geselecteerd 
worden, zijn de aanbieders die op papier het beste plan 
hebben voor de laagste tarieven, zo is mijn ervaring. 
Maar kun je überhaupt de beste aanbieder zijn als je zo 
goedkoop bent? Dat kan alleen als je bedrijf tegen een 
stootje kan. En wanneer kun je tegen een stootje? Als 
je volume hebt, groot bent en niet afhankelijk bent van 
die ene financieringsstroom. Als je meerdere contracten 
met verschillende gemeenten hebt, zodat je tegenvallers 
kunt opvangen. Met als gevolg dat een groot aantal aan-
bieders (lees: de aanbieders die erg goed werk leveren 
omdat ze klein zijn, de omgeving goed kennen en met 
korte lijnen werken) er straks niet meer zijn. Zij kunnen 
simpelweg niet aan de aanbestedingseisen voldoen.
Terwijl de decentralisaties juist waren bedacht omdat 
gemeenten beter kunnen aansluiten bij de burgers dan 
het Rijk. Dat veronderstelt dat je graag werkt met or-
ganisaties die de omgeving kennen, die niet te groot 
zijn, die wendbaar zijn en die maatwerk kunnen leveren 
door nauw samen te werken met de gemeente. Korte 
lijnen dus.

Hoofdkantoor in andere provincie
Maar helaas, de bezuinigingen en de lage tarieven die 
gepaard gaan met decentraliseren en aanbesteden, wer-
ken in de hand dat er vooral met grote organisaties ge-
werkt kan worden waarbij directie en management ver 
van de gemeenten afstaan. Hun hoofdkantoor staat in 
een andere provincie. Hun beleid is heel anders dan dat 
van de gemeente. Dat staat lijnrecht tegenover de tien 
beloften van de decentralisaties zoals Jos van der Lans 
ze formuleerde, zoals de beloften van nabijheid in de 
wijk, integraal werken, anti-bureaucratische signatuur, 
eigenaarschap van burgers, andersoortige horizontale 
en gelijkwaardige verhoudingen tussen professionals 
en burgers. Ik geloof niet dat de grote organisaties dat 
kunnen waarmaken, hoe mooi het ook in hun plannen 
staat. De belofte was toch dat het sociaal domein van 
onderop zou worden georganiseerd en ingevuld?
Ik houd dus mijn hart vast. Ik geloof best dat aanbeste-
den werkt om slechts enkele aanbieders te selecteren, 
maar overzien deze gemeenten ook de consequentie 
dat ze straks te maken hebben met hooguit een paar 
aanbieders? Bovendien verwachten ze van die aanbie-
ders innovatie. Maar die aanbieders moeten eerst alles 
opnieuw organiseren, cliënten overnemen van andere 
organisaties, de gebieden leren kennen, samenwer-
kingsverbanden opzetten, enzovoort. Voordat dat klaar 
is, ben je zomaar vier jaar verder. Dikke kans dat het 
beleid van de betreffende gemeente dan wéér verandert 
door de uitkomst van de gemeenteraadsverkiezingen en/
of door een gebrek aan resultaat.

Essay Jos van der Lans
Ik noemde hem al even: Jos van der Lans. Zeer re-
cent schreef hij in opdracht van het Landelijk 
Samenwerkingsverband Actieve bewoners (LSA) een 

Opinie
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essay over aanbesteden in het sociale domein: Het  dogma 
aanbesteden  – en waarom we het in het sociaal domein achter 
ons moeten laten. Het gaat over de absurditeit van aanbe-
steden in het sociaal domein en is het lezen meer dan 
waard.
Een interessant punt in het essay is dat er om het echte 
probleem heen wordt gedraaid: in plaats van met de best 
passende aanbieders een goed plan te maken of tegen-
vallende aanbieders aan te spreken en aan te pakken op 
hun falende beleid, gaan gemeenten het sociale domein 
aanbesteden. Of de winnaar een organisatie is die uit de 

buurt komt en de sociale infrastructuur goed kent, doet 
er niet toe. De kans bestaat zelfs dat een grote organisa-
tie van ver weg het sociaal domein gaat bestieren, omdat 
ze een op papier heel goed plan hebben ingediend. In 
het essay van Jos van der Lans worden verschillende 
praktijkvoorbeelden aangehaald. 

Sociale infrastructuur
Het essay gaat nog een stap verder. Volgens Van der Lans 
missen gemeenten überhaupt een visie op de sociale 
infrastructuur en nemen ze niet de tijd om er serieus 
aan te bouwen. Op pagina 69 schrijft hij: ‘Voordat we 
gaan aanbesteden, moeten we eerst weten wat er nodig 
is om een sociale infrastructuur in buurten en wijken te 
realiseren. Dat vergt dus een visie, die je kunt baseren 
op kennis, die natuurlijk wel degelijk aanwezig is. Maar 
we laten die kennis nog nauwelijks systematisch tot het 
beleid doordringen; marktwerking nodigt daartoe ook 
bepaald niet uit. De aanbieders moeten maar zien hoe 
zij zich verbinden met “de sociale basis”.’
Van der Lans blikt in zijn essay terug op 1977, toen de 
zogenaamde Kaderwet Specifiek Welzijn werd gefor-
muleerd door staatsecretaris Wim Meijer. Ontzettend 
interessant!
Ik stel daarom voor dat iedereen Het dogma aanbesteden 
goed leest, en serieus tijd en geld reserveert voor de 
sociale infrastructuur waar de auteur voor pleit. Dat er 
goed wordt gekeken naar wat de noodzakelijke condi-
ties zijn die burgers in staat stellen om in een bepaald 
gebied verantwoordelijkheid te nemen voor elkaar, voor 
onderlinge zorg en voor de leefomgeving. En om pas 
als dat goed staat te kijken of en zo ja wat er aanbesteed 
moet worden om de rest van de infrastructuur aan te 
vullen. 

Het essay ‘Het dogma aanbesteden’ is gratis te down-
loaden of te bestellen via de website van LSA bewoners: 
www.lsabewoners.nl

Nynke Andringa adviseert als zzp’er organisaties die op basis 
van hun missie en visie de transities in het sociaal domein willen 
vormgeven. Zie www.nynkeandringa.nl

Cover van Jos van der Lans’ essay Het dogma aanbesteden.

Lees Het  dogma aanbesteden en reserveer t i jd en 

geld voor de sociale infrastructuur
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‘Tot nu toe nooit echt plannen gemaakt’

Halderberge heeft werkgroep Inclusie Beleid
Met de formering van een werkgroep Inclusief Beleid wil de gemeente Halderberge gelijke kan-
sen voor iedere inwoner bewerkstelligen.

‘Het zogenoemde Inclusief Beleid zo-
als de gemeente dat nu voor ogen heeft, 
komt voort uit de officiële ondertekening 
vier jaar geleden van Nederland van het 
VN-verdrag voor de rechten van de ge-
handicapte mens. De overheid heeft 
bepaald dat gemeentes en instellingen 
er zorg voor moeten dragen dat die men-
sen mee kunnen gaan doen. Tot nu toe 
heeft onze gemeente hiervoor nooit echt 
plannen gemaakt,’ legt woordvoerder 
van de gloednieuwe werkgroep Inclusief 
Beleid Paul Goorden uit. 

Gelijke kansen
‘Inclusief Beleid gaat ervan uit dat ieder-
een binnen Halderberge gelijke kansen 
heeft om mee te doen vanaf het opstaan 
tot het slapen gaan,’ vat Goorden het 
beleid in één zin samen. ‘Alles wat een 
mens overdag doet zoals werk, bood-
schappen doen, hobby en sport moet 
óók voor mensen met wat voor beper-
king dan ook mogelijk zijn en worden.’
Binnen het Halderbergse sociale domein 
is de 63-jarige Paul Goorden geen onbe-
kende. ‘Ondanks dat ik al sinds 1984 in 
Oudenbosch woon heb ik pas na mijn pré-
pensioen in 2013 Oudenbosch goed leren 
kennen,’ lacht hij. ‘Daarvoor was ik meest-
al op mijn werk in de Rotterdamse haven 
te vinden, waar ik ICT-manager was.’

Betrokkenheid
Na zijn werkzame leven kwam er al 
snel allerlei vrijwilligerswerk op zijn 
pad. Zowel bij onder meer Wonen Met 
Gemak, Wijkvereniging Albano en het 
Gehandicapten Platform Halderberge 
was en is hij betrokken. ‘Via mijn buur-
man kwam ik in de Wmo-raad terecht. 
Daarbij concentreerde ik me op de ge-
handicapten en de mantelzorg. Mijn 
dochter zit in een rolstoel en dat geeft 

mij de ervaring die je nodig hebt om fee-
ling met het onderwerp te hebben. Graag 
hoor ik vanuit het veld wat goed gaat en 
wat verbeterd moet worden. Niet vanuit 
kennis, maar vanuit kunde word je een 
sociaal mens.’

Campagne
‘Via een bewustwordingscampagne 
willen we mensen aanzetten tot den-
ken over het meedoen van iedereen 
en door het geven van positieve voor-
beelden gaat men hopelijk inzien dat er 
ook met weinig kosten veel bereikt kan 
worden. Bijvoorbeeld een alarmknopje 
in een gehandicaptentoilet aanbrengen, 
een kleine aanpassing aan een bureau 

verrichten, iemand helpen met de taal 
of boodschappen doen. Daarbij vooral 
kijken naar wat wél kan en minder naar 
wat niet kan. Oplossingen zijn vaak 
simpel en hoeven zeker niet altijd veel 
te kosten.
‘Bij het startschot van onze campagne vra-
gen we inzet voor alle Halderbergenaren 
door alle Halderbergenaren, zodat ie-
dereen in onze gemeenschap mee kan 
doen en géén achterstand kent.’ De 
werkgroep Inclusief Beleid bestaat uit 
ambtenaren en vertegenwoordigers van 
de Wmo-raad, de Seniorenraad en het 
Gehandicaptenplatform.

Bron: internetbode.nl
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Open Monumentendag in 2017 bij de molen in Sint Maartenspolder (gemeente 

Halderberge).
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